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علت دود غلیظ در اتوبان همت 
مشخص شد

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران از حریق در یک ســاختمان در حال ســاخت در 
محدوده بزرگراه های شــهید همت و حقانی خبرداد .به 
گزارش ایسنا، سیدجلال ملکی درباره دود غلیط مشاهده 
شده در محدود تقاطع بزرگراه های شهید همت و شهید 
حقانی در ظهر دیروز گفت: پیگیری این موضوع از ستاد 
فرماندهی آتش نشانی حاکی از آن است که دود مشاهده 
شده در این محل مربوط به آتش سوزی در یک ساختمان 
در حال ســاخت بود.وی با بیان اینکه تعداد یونولیت در 
این محل دچار حریق شده بود، گفت: باتوجه به سرعت 
اشتعال یونولیت این حریق دود زیادی برجای گذاشته 
بود اما در عرض چند دقیقه اطفا شــده و خوشبختانه 
به جای دیگری ســرایت نکرده و خســارت جانی هم 
برجای نگذاشت.ملکی اضافه کرد: ماموران یک ایستگاه 
آتش نشانی در این محل حاضر شده و پس از ایمن سازی 

و اطفای حریق به ایستگاه بازگشتند.

گرگ سه شهروند همدانی را راهی 
بیمارستان کرد

حمله یک قلاده گرگ وحشــی سه شــهروند همدانی را 
مجروح و راهی بیمارســتان کرد.به گــزارش ایرنا، رئیس 
اورژانس پیش بیمارســتانی و مدیر حوادث دانشگاه علوم 
پزشــکی همدان گفت: امروز سه مورد گازگرفتگی توسط 
گرگ در ســطح شهر همدان گزارش شد که در اسرع وقت 
به محل اعزام و اقدامات اولیه درمانی روی این افراد مجروح 
انجام شد.دکتر محمدرضا شکوهی افزود: گرگ ظهر دیروز 
به مرد ۳۷ ساله ای در کوچه درفشی واقع در خیابان مهدیه 
حمله کرد. گرگ این فرد را از ناحیه مچ پای راست و زانوی 
پــای چپ مجروح کرد که بلافاصله به بیمارســتان بعثت 
منتقل شد.رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر حوادث 
دانشگاه علوم پزشکی همدان گفت: همچنین گرگ عصر 
امروز به بانویی در شــهرک مدرس خیابان عدالت حمله ور 
شــد، به علت گازگرفتگی از ناحیه دست راست این بانوی 
۶۵ ساله در بیمارستان بستری شد.وی افزود: در عین حال 
گرگ دســت و پای راست زن ۴۰ ساله ای را کوچه آبیاران 
بلواربعثت زخمی کرد که این فرد هم به بیمارستان بعثت 
منتقل شد.وی با بیان اینکه افرادی هم به علت حمله گرگ 
و بروز جراحت خودشان به بیمارستان مراجعه کردند تاکید 
کرد: در صورت حیوان گزیدگی به منظور پیشگیری از بروز 
بیماری باید بلافاصله به مراکز بهداشتی برای انجام آزمایش 
های لازم مراجعه کرد.معاون محیط زیست طبیعی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان همدان نیز در این باره گفت: 
حمله گرگ در این فصل سال امری طبیعی است و چندی 
پیش گرگ گرسنه به پنج نفر از اهالی روستای »میحمله 
علیا« از توابع بخش صالح آباد شهرســتان بهار حمله کرد 
که ۲ نفر آنها مجروح و به بیمارستان منتقل شدند.مهدی 
صفــی خانی افزود: در عین حــال تیم های یگان حفاظت 
محیط زیست چند قلاده شغال در مناطق مسکونی همدان 
مشاهده کردند. گرگ در چند حالت به جوامع انسانی حمله 
ور می شود که یکی شرایط ســخت برای به دست آوردن 
طعمه)بیشتر در زمستان( و دیگری تخریب لانه حیوان است.

معاون محیط زیست طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان همدان اظهار داشت: تخریب لانه از علل حمله گرگ 
اســت به ویژه در فصل زاد و ولد چراکه این حیوان نسبت 
به توله هایش بسیار حساس است.صفی خانی خاطرنشان 
کرد: همه ســاله در فصل زاد و ولد گونه های حیات وحش 
به ویژه گرگ بیشترین حمله را به انسان دارند چرا که برخی 
افراد از روی سهل انگاری یا عمدی به زیستگاه و لانه گرگ 
نزدیک شــده یا اقدام به تخریب آن می کنند.وی از دیگر 
علل حمله گرگ را دفن نکردن لاشــه حیوانات دانست و 
گفت: برخی دامداران پس از تلف شــدن یک حیوان اهلی 
نســبت به دفن آن اقدام نکرده و لاشــه را در همان محل 
رها می کنند که در این صــورت احتمال حضور گرگ در 
محدوده محل تردد دامــداران و چوپان ها و حمله به گله 
و چوپان زیاد اســت.معاون محیط زیست طبیعی اداره کل 
حفاظت محیط زیست اســتان همدان ادامه داد: مدیریت 
نادرست پسماندهای روستایی نیز گونه های وحشی نظیر 
گرگ را برای حضور در حوالی مناطق مســکونی به منظور 
به دســت آوردن غذا تحریک می کند.بر اساس تجربیات و 
مستندات موجود حمله گرگ در حواشی مناطق حفاظت 
شده به دلیل تنوع زیستی گونه های جانوری در این مناطق، 
برهم نخوردن چرخه حیات و زنجیره غذایی و تخریب نشدن 
لانه هایشان به واسطه حضور و گشت های مستمر محیط 
بانان طعمه در مناطق حفاظت شده بسیار کم است.معاون 
محیط زیست طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
همدان تاکید کرد: شخم زدن بی رویه مراتع و پیشروی تا 
ارتفاعات، تخریب زیستگاه گونه های جانوری، از بین رفتن 
تدریجی حیوانات به علت کاهش وسعت محل زیست و شکار 
حیوانات موجود موجب شده گونه های درنده و غیراهلی به 
علت نیافتن طعمه وارد جوامع مسکونی شوند.صفی خانی 
اظهار داشــت: گونه گرگ در تمامی مناطق تحت مدیریت 
محیط زیست این استان زندگی می کند و جمعیت این گونه 
ها در حد متعادل بوده و نمی توان آن را به علت کمبود جزو 
گونــه های در معرض خطر انقراض یا به علت فراوانی جزو 
گونه های در حال طغیان دانست.وی ادامه داد: گونه گرگ 
در همه مناطق محیط زیست استان پراکنده است و روزانه 
این گونه چندین کیلومتر را در طبیعت برای یافتن طعمه 
می پیماید.همدان به لحاظ موقعیت جغرافیایی، وجود تپه 
های ماهوری )کشت نشده( و تعدد باغ ها در حاشیه شهر 
از گذشته زیستگاه خوبی برای گونه های جانوری همچون 
گرگ، روباه و شغال بوده است که با گذشت زمان زیستگاه 
این حیوانات به علت تبدیل باغ ها به خانه باغ، توسعه شهری 
و کشیده شدن جاده تخریب و این گونه ها بیش از پیش به 
مناطق مسکونی کشانده شدند.تداوم رویه ناصحیح تخریب 
زیستگاه حیوانات و تصرف محل زندگی آنها توسط انسان، 
گونه های وحشی را به ویژه در فصل سرد سال برای تامین 
طعمه و غذای مورد نیاز برای بقا با مشکل مواجه و آنها را روز 

به روز به مناطق مسکونی نزدیک تر کرده اند.

خبر

 واکنش یک حقوقدان 
به جرم انگاری لایک کردن

یک حقوق دان گفت: »اول جرم بودن یک مســئله باید 
در قانون مشخص شود، لذا بیان چنین مسائلی نه جنبه 
فقهی و شرعی دارد و نه در راستای آزادی های مردم است. 
این فقط یک اظهار نظر غیرکارشناسی است.«به گزارش 
خبرگزاری خبرآنلاین، در روزهای اخیر سخنان برخی 
مقامــات قضایی و طرح  تعدادی از نمایندگان مجلس با 
موضــوع حقوقی در مجلس، مورد توجــه قرار گرفته و 
حواشی زیادی ایجاد کرده است. ابوالفضل تحریری، معاون 
دادســتان قم در سخنانی گفته که »هر شخص نسبت 
به تولید محتوا، انتشــار و به اشتراک گذاردن مطلب در 
صفحه خود، محتوای کامنت های دیگران در این صفحه 
و لایک مطالب دیگران مســوولیت قانونی دارد.«نعمت 
احمدی، حقوقدان و وکیل دادگســتری در این باره و با 
بیان این که »همه بزرگان کشــور امروز کانال یا اکانتی 
در فضای مجازی دارند، یعنی آن ها مجرم هســتند؟« 
به خبرآنلاین می گوید: »اول باید جرم بودن یک مسئله 
در قانون مشخص شود، لذا بیان چنین مسائلی نه جنبه 
فقهی و شــرعی دارد و نه در راســتای آزادی های مردم 
است. این فقط یک اظهار نظر غیرکارشناسی است. اگر 
این موارد در بعضی محاکم اجرا شود باید به خدا پناه برد، 
چراکه مهمترین اصل در قانون، اصل قانونی بودن جرم و 
مجازات است، یعنی اول قانونگذار باید جرم را تعریف کند 
و بعــد برای آن مجازات تعریف کرد.«وی ادامه می دهد: 
»درباره هر چیزی اول باید قانون گذاری شود، درهمین 
مورد هم اول باید تشریفات قانونی در مجلس سپری شود، 
اگر موضوع با طی تشریفات قانونی مصوب شد آن موقع 
بیایند بگویند لایک کردن جرم است، اما پیش از آن که 
قانونی مصوب شود و منعی در کار باشد، نمی توان گفت 

لایک زدن و هشتک درست کردن غیرقانونی است.«
یکی دیگر از مسائل حقوقی که این روزها با واکنش همراه 
شد، رسانه ای شدن طرح برخی از نماینده های مجلس 
درباره مجازات اظهار نظر افراد مشهور است، این طرح که 
با عنوان »مجازات افراد معروف و مشهور قبل از اظهارنظر 
مقامات رســمی« خبری شــده موجی از واکنش ها را 
به همراه داشته اســت، اگرچه سیدنظام الدین موسوی، 
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس درباره طرح یاد شده به 
رسانه ها گفته بود: »بین طرح هایی که نمایندگان پیشنهاد 
می دهند تا نهایی شدن آنها در مجلس فاصله زیاد است 
و احتمال منتفی شدن یا تفاوت اساسی کردن بسیار زیاد 
است و نباید نظر چند نماینده و حتی نظر کمیسیون را 
به عنوان نظر مجلس اعلام کرد.« اما همچنان با واکنش 
حقوق دانان مواجه اســت، طوری که کامبیــز نوروزی 
دراین باره به ایلنا گفت که: » طرح الحاق یک ماده به ماده 
۵۱۲ مکــرر به قانون مجازات که چند تن از نمایندگان 
نوشته اند، طرح بسیار شگفت آوری است که هم با حقوق 
ملت و هم با ابتدایی ترین اصول حقوق جزا در تضاد است. 
حتی می شود گفت ساده ترین ضوابط قانون نویسی در آن 
رعایت نشده است.«به گفته او : »یکی از مهم ترین ایرادات 
این متن ، این است که ناقض حق آزادی به شکل بسیار 

گسترده است.
 آزادی یــک حق غیرمشــروط اســت. اگر فــردی در 
اظهاراتش دروغ گفت، افترا زد و اســناد محرمانه افشــا 
کرد طبق قانون که قوانینش وجود دارد تنبیه می شود. 
اما این طرح به شکل صریحی اعلام می کند افراد اجازه 
ندارند قبل از اظهارنظر مقامات رسمی حرفی بزنند. چنین 
دیدگاهی یعنی نفی کامل آزادی بیان چراکه همه افراد 
در هر زمان حق اظهار نظر دارند. چه افراد مشهور باشند 
و چه افراد عادی باشند.«دراین باره و در واکنشی دیگر به 
طرح پیشنهادی برخی نمایندگان مجلس یازدهم، نعمت 
احمدی می گوید: »متاسم، چراکه طرح مذکور با قانون 
اساســی در تضاد است، اصل نهم قانون اساس می گوید 
هیچ کس نمی تواند حتی با قانونگذاری آزادی های مشروع 
مردم را محدود کند.«او ادامه می دهد: »ما به نمایندگان 
وکالت دادیم تا برای زندگی خوب پیرامون قانون اساسی، 
قانونگذاری کنند، نه اینکــه در مجلس بر خلاف همه 
موازین بخواهند چنیــن قانونی تصویب کنند، لذا ماده 
نهم قانون اساسی چنین اجازه ای به آن ها نمی دهد.«این 
حقوقــدان بیان می کند: »اگر خــدای نکرده مجلس با 
چنین عنوانی طرحی ارائه کرد و شورای نگهبان هم آن 
را تایید کرد باید بگویم باز هم متاسفم، چراکه در عصر 
انفجار اطلاعات ما با قانونگذاری می خواهیم جلوی آن را 
بگیریم، البته چنین اقدامی قانونی نیست، به نظرم میان 
خودشان هم اختلاف وجود دارد و احتمالا طرح مورد نظر 

به منزل مشخصی نرسد.«

گسل اصلی زلزله خوی شناسایی شد
رییس ســازمان زمین شناسی کشــور گفت: با تلاش 
کارشناسان، گسل اصلی زلزله خوی شناسایی شد و این 

زلزله کاملا منشاء طبیعی داشته است.
به گزارش ایسنا،علیرضا شهیدی ۱۴ بهمن ماه در جلسه 
ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران آذربایجان غربی که در خوی تشکیل شد، افزود: 
خوی بر روی گســل سیه چشمه - خوی به طول ۱٨۰ 
کیلومتر قرار دارد که از این میزان، ۱۱۰ کیلومتر در ایران 

و ۷۰ کیلومتر در کشور ترکیه است.
وی اضافه کرد: این گسل در خوی به پنج شاخه تبدیل 
می شود.شــهیدی با اشاره تاریخچه وقوع زمین لرزه در 
خوی اظهار کرد: از ســال ۱٨۴۳ میلادی تاکنون هفت 
زلزله در خوی ثبت شده که بزرگترین آنها ۶ ریشتر بوده 
است.وی افزود : امسال سه زلزله با بیش از ۱۵۰ پس لرزه 
ثبت شده که نشان می دهد که این گسل در حال تخلیه 

انرژی خود است.
شهیدی در هیچ جای دنیا زلزله قابل شناسایی نیست ، 
افزود: هیچ کســی نمی تواند ادعا کند که وقوع زلزله را 

می توان پیش بینی کرد.
رییس سازمان زمین شناسی کشور گفت: باید ساخت 
و ســازها در حریم گســل ها متوقف و نظارت بر آیین 

نامه های این حوزه بیشتر شود.

خبر

همدلــی| در روزهای اخیــر خبر طرحی 
عجیب از شهرداری تهران در فضای عمومی 
منتشر شــد. طرحی که در صورت تصویب 
شــورای شــهر و تایید فرمانداری، اجرایی 
می شــود. ابتدا به خبری که چند روز پیش 
منتشر شد نگاهی بیندازیم. لطف الله فروزنده 
معاون مالی و اقتصاد شهر شهرداری تهران 
میزان بدهی های شهرداری پایتخت را اعلام 
کرد. او با بیان اینکه معوقات بانکی شهرداری 
تهران حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان اســت، 
افزود: »می خواهیم از طریق فروش بخشی از 
دارایی های شهرداری این میزان بدهی ها را 
تســویه کنیم. به بانک شهر بیشترین بدهی 
را داریم و در کل به بانک ها ۶۰ هزار میلیارد 

تومان بدهکار هستیم .«
معاون مالی و اقتصاد شهر شهرداری تهران 
با بیــان اینکه معوقاتی هم کــه مناطق به 
پیمــان کاران دارنــد را باید تســویه کنیم، 
میلیارد  کــرد: »حداقــل ۳۰۰۰  تصریــح 
را تســویه خواهیــم کــردو بــرای این امر 
برنامه ریزی لازم صورت گرفته است. در نیمه 
دوم ســال تحقق بودجه غیرنقد را با جدیت 
دنبال کردیــم، درباره فروش املاک با بانک 
شــهر صحبت کردیم و لازم است بتوانیم با 
فروش این املاک بدهی مان را تسویه کنیم 
تا بتوانیم تســهیلات جدیــد بگیریم. با این 
فروش می توانیم سود و جرایم را نیز تسویه 
کنیم و سهام دار بانک شهر شهرداری است.«

 طرحی جدید برای جبران بدهی؟
حالا که در جریان ایــن ماجرا قرار گرفتید 
لازم به ذکر است به طرح جدیدی در لوایح 
عوارضی که از سوی شــهرداری به شورای 
شهر ارسال شــده، پیشنهاد گرفتن عوارض 
از قبور در تهران مطرح شــده است. این در 
حالی است که علیرضا زاکانی شهردار تهران 
پیــش از ایــن بارها با گران شــدن زندگی 

شهری مخالفت کرده بود.
ســرانجام پس از دوبار تذکر درصحن علنی 
شورای شهر تهران نســبت به تاخیر ارسال 
لوایح عوارضی از ســوی شــهرداری تهران 
هفته گذشــته این لوایح به شــورای شهر 
ارسال شد. شــورای شهر فرصت کمی برای 
بررســی این لوایح دارد و باید تا پایان بهمن 
ماه این لوایح را تعیین تکلیف کند. بررسی ها 
در کمیســیون های تخصصی در حال انجام 
اســت، در لایحه ارسال شده برخی از موارد 
برای ســال ۱۴۰۲ پیشــنهاد شــده است. 
پیشنهاداتی که تا در صحن شورای شهر به 
تصویب نرسد و فرمانداری آن را تایید نکند 
قابلیت اجرا ندارد، اما نگاه مدیران شــهری 
به کسب درآمد برای شهر را آشکار می کند. 
در لایحه بهای خدمات آرامستان ها در سال 
۱۴۰۲ هزینه ای نیز برای نگهداشت سالیانه 
قبور برای هر پلاک قبر در نظر گرفته شده 

که رقم پیشنهادی ۱۶۴ هزار تومان است.
علیرضــا زاکانی، شــهردار تهــران بار ها در 
ســخنان خود تصریح کرده اســت با گران 
کردن شــهر مخالف اســت و بــرای ارزان 

کــردن تهران برنامه دارد. برنامه ای که البته 
با لوایح عوارض و بهای خدمات ارائه شــده 
از ســوی شــهرداری برای تصویب در شورا 
چندان هم ســو نیست و گران شدن عوارض 
و بهای خدمات شــهرداری در سال ۱۴۰۲ 
در این لوایح بیش از پیش آشــکار اســت.

بهروز شیخ رودی، معاون محاسبات و پایش 
عملکرد شــورای پنجم گفــت: اینکه ادعا 
می کنند مدیریت شــهری دوره پیشین به 
دنبــال گران کردن تهران بــود و در تدوین 
و ارائــه لوایــح عــوارض و بهــای خدمات 
قیمت هــا را گــران می کننــد از آن جنس 
ادعا های مغایر با سیاســت گذاری است، زیرا 
اولا توجه ندارند که اختیارات شــورای شهر 
و شهرداری پیشــین در تغییر نرخ عوارض 
و بهــای خدمات یــک اختیــار محدود در 
بوده اســت، چارچوب های  قانون  چارچوب 
جــدی که همین الان هــم وجود دارند و با 
هم ســویی شورا، شــهرداری و دولت خللی 
در ایــن محدودیت قانونی بروز و ظهور پیدا 
نمی کند.شیخ رودی می گوید در این لایحه 
پیشنهاد شده که بابت نگهداشت پلاک قبر 
که شــامل نگهداری از فضای سبز، نظافت 
و رفــت و روب می شــود، ۱۶۴ هزار تومان 
ســالیانه دریافت شــود و برای آرامگاه های 
خانوادگــی این مبلغ یــک میلیون و 9۰۰ 
هزار تومان است و این هزینه از بازماندگان 
متوفیان اخذ می شود. شیخ رودی با اشاره به 
اظهارات زاکانی درباره گران کردن شهر در 
دوره پنجم گفت: شــهردار تهران مدیریت 
دوره پنجم شهرداری را متهم به گران کردن 
شــهر تهران می کننــد و می گویند ادبیات 
قبلی ها گران کردن تهران برای فراری دادن 
مردم به بیــرون از پایتخت بود، اما در دوره 
مدیریت خودشــان گران کــردن و گرفتن 
بهای خدمات جدید را از بهشت زهرا )س( و 
بازماندگان متوفیان شروع می کنند تا زمینه 
دفن متوفیان تهرانی را در آرامســتان های 

شــهر های حاشــیه ای تهران فراهم کنند. 
اینکه تورم زمین و مسکن که خارج از اراده 
شورا و شهرداری بود زمینه جریان مهاجرت 
معکوس بخشــی از مســتاجران را از تهران 
به حاشــیه تهران فراهم کرده غیرقابل انکار 
است و این جریان تا الان هم ادامه دارد، اما 
اینکه شهرداری با گران کردن بهای خدمات 
بهشــت زهــرا )س( و اخذ هزینــه جدید 
برای نگهداری قبــور که کاملا تحت اراده و 
مدیریت شهرداری است زمینه دفن بخشی 
از متوفیان را در آرامستان های حاشیه تهران 
فراهم کند موضوعی نیســت که قابل انکار 
باشــد و بتوان آن را گردن شــورای پنجم 

انداخت.
 ضمانت اجرایی وجود ندارد

حالا اگر این طرح تصویب شود چه نتیجه ای 
دارد؟ عبــاس عبدی در توییتی نســبت به 
این ماجرا واکنش نشــان داد و نوشت: »در 
صورت تصویب شــورای شهر تهران و تایید 
فرمانداری از ســال آینده هزینه نگهداشت 
سالیانه قبر گرفته می شــود. گرچه طرحی 
نابخردانه اســت ولی باید به دشمنان دیروز 
نئولیبرالیســم که امــروز مدیرند گفت در 
هم  ســرمایه داری  نظام های  وحشــی ترین 
مردم را این طور تلکه نمی کنند.« هرچه قدر 
واکنش عبدی نســبت به این ماجرا توام با 
عصبانیت بــود کاربران فضای مجازی آن را 
دستمایه شوخی قرار دادند. یکی از کاربران 
در توییتــر نوشــت: »درصــورت تصویب، 
شهرداری تهران به ازای هر قبر، بالغ بر ۱۶۴ 
هزارتومان عوارض ســالانه دریافت خواهد 
کــرد! حالا اگر ایــن مبلغ پرداخت نشــه؛ 
می خواهید مرحوم را از ارائه خدمات شهری 
محــروم کنید، کارت ملی اش را مســدود یا 

برای متوفی، حکم تخلیه صادر کنید؟«
یک نفر دیگر نوشــت: »اگــر عوارض قبر را 
ندیم، می برن کمیسیون ماده ۱۰۰ تخریب 
می کنند؟ درمون می آورنــد می برند اوین؟ 

جریمــه می برند؟ حکم تخلیه می دهند؟ رد 
صلاحیت می شــویم؟«کاربر دیگری نوشته 
بــود: »اگر هزینــه را پرداخــت نکنیم چه 
می شــود؟ از قبر درمون میــارن میندازن 
تو سطل آشــغال، بعد باید عوارض سالیانه 
به ســازمان بازیافت بدهیم؟ یا جسدمان را 
آتیــش می زنند؟«فرد دیگری هم نوشــت: 
»آقــای زاکانی ما کــه الان قبر پیش خرید 
کردیــم بایــد مالیات بدیم یــا از روزی که 
مردیم حســابه؟ بعد باید پیش پیش مالیات 
رو بدیم یا آخر ســال می گیرن؟ اگر مالیات 
را ندهیم بــه جهنم می رویم یا پاســپورت 
باطل می کنید؟«دقیقا یکی  را  بهشــت مان 
از مشــکلاتی که ایــن طــرح دارد همین 
ماجرایی اســت که کاربــران فضای مجازی 
آن را دســتمایه شــوخی قرار دادند اینکه 
ضمانــت اجرایــی این طرح چیســت؟ اگر 
خانواده متوفی هزینه را پرداخت نکنند چه 
اتفاقــی رخ خواهد داد؟ این هزینه چگونه از 
خانواده ها دریافت خواهد شد و اگر پرداخت 
نشــود چه اتفاقی رخ می دهد؟درست است 
که مبلغ تعیین شــدهف اما هنوز جزییاتی 
از این طرح اعلام نشــده اســت. یا قطعات 
قدیمی تر ممکن است که خانواده آن ها هم 
دارفانی را وداع گفته باشند یا اصلا در ایران 
نباشــند، تکلیف آن ها چیست؟ آیا تمایزی 
بین قبرهای قدیمــی و جدید وجود دارد؟ 
آیا هزینــه قبرهای یک طبقه با دو و ســه 
طبقه متفاوت اســت؟ پس مالیات هایی که 
پرداخت می شــود چه کاربردی دارد؟ هیچ 
چیز از جزییات این طرح مشخص نیست و 
با اعضای شورای شهر هم که تماس گرفتیم 
تا به نتیجه ای برســیم کسی پاسخگو نبود. 
تنها چیزی از طرح مشخص است هزینه آن 
اســت و اینکه چرا هزینه را با این میزان از 
جزییات اعلام کردند یک دلیل ساده دارد و 
آن هم تامین بدهی۶۰ هزار میلیارد تومانی 

شهرداری تهران به بانک است.

ادامه واکنش ها به پیشنهاد گرفتن عوارض از قبور در تهران؛ 

دست زاکانی در جیب اموات

همدلی| ستاره لطفی- نمایندگان مجلس انقلابی یازدهم 
بعد از فروکش کــردن ناآرامی های اخیر که  جرقه ابتدایی 
آن به خاطر سختگیری ها در حوزه حجاب زنان بود، به دنبال 
اعمال محدودیت های بیشــتری برای زنان است. تلاشی که 
بســیاری معتقدند ظرفیت بازگرداندن ناآرامی ها را در بطن 
خــود دارد.هفته گدشــته مجلس برای اعمــال محدودیت 
بیشتر بر زنان سنگ تمام گداشت، ابتدا خبرآمد که مجلس 
در یک دنده عقب تاریخی خروج همه زنان ایرانی از کشــور 
را مشــروط به اجازه سرپرست اعلام کرده است. سیدکاظم 
دلخوش، سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس در این زمینه 
به فارس گفته بود: طبق مصوبه این کمیسیون، خروج بانوان 
از کشور باید با اذن سرپرست باشد، مگر در موارد خاص که 

با حکم دادگاه انجام می شود.
گفتنی اســت تا پیش از این مصوبه، تنها زنان متاهل برای 
خروج از ایران، ملزم به کســب اذن رسمی از شوهر بودند و 
دختران مجرد بالای ۱٨ سال و زنان مطلقه و غیره نیازی به 

کسب اجازه از شخص دیگری نداشتند.
در حالی بهارســتانی ها خــروج زنان را مشــروط به اجازه 
سرپرست اعلام کرده بودند که به گفته حقوق دانان در قانون 
عنوان سرپرســت برای کسی به کار برده می شود که صغیر 
باشــد،  یعنی کسی که به ســن قانونی نرسیده باشد، برای 
چنین کســی باید سرپرســتش که پدرش، مادرش یا افراد 
دیگر هستند، تصمیم بگیرند،  اما وقتی از عنوان زنان بالای 

۱٨ سال استفاده می شود، این زنان اصلا سرپرست ندارند.
انتقادات به این مصوبه عجیب باعث عقب نشــینی مجلس 
و تکذیب آن شــد. روابط عمومی مجلس شــورای اسلامی 
روز دوازدهم بهمــن در اطلاعیه ای درباره مصوبه مربوط به 
زنان این گونه توضیح داد:» روز گذشــته برخی رســانه ها 
نوشــتند براساس مصوبه ای، همه زنان برای خروج از کشور 
باید از »سرپرســت« خود کســب اجازه کنند، درحالی که 
این برداشــت کاملًا غلط بوده و تیتر هایی که براســاس آن 
در فضای مجازی به صورت گســترده بازنشر شد، بر خلاف 
محتوای مصوبه اســت. آنچه برخی رسانه ها از آن به عنوان 

مصوبه مجلــس یاد کرده اند، مصوبه کمیســیون اجتماعی 
مجلس است که در کمیســیون حقوقی و قضایی به عنوان 
کمیســیون فرعی مورد بررسی قرار گرفته است لذا مجلس 

در این زمینه هیچ مصوبه ای نداشته است.«
اگرچه انتقادات گســترده به این مصوبه باعث عقب نشینی 
ســریع مجلس شــد، اما نمایندگان مجلس انقلابی از پای 
ننشستند و در ادامه تلاش برای محدود کردن حقوق زنان، 
این بار چالش قدیمی حجاب و سخت گیری های جدیدی در 

مورد این مساله را مطرح کردند.
پس از اعلام تشــکیل »قرارگاه زیســت عفیفانه« از سوی 
دولت، رئیس کمیســیون قضایی و حقوقــی مجلس نیز از 
طرح ویژه مجلس برای مقابله بــا زنان بی حجاب خبر داد. 
بــه گفته او در این طرح زنانی کــه حجاب ندارند از طریق 

سیستم شناسایی و جریمه می شوند.
موســی غضنفرآبادی، درباره سخت گیری های مجدد درباره 
موضوع حجاب به رویداد۲۴ گفت:»به زودی برای افرادی که 
کشف حجاب می کنند، پیامکی ارسال شود و در مرحله بعد 
و در صــورت اصرار فرد بر بی حجابی، او را با جریمه روبه رو 
خواهیــم کرد. در این طرح با کشــف حجــاب، کارت ملی 
شخص مسدود می شود و تا زمانی که فرد بی حجاب، جریمه 
بی حجابی اش را پرداخت نکند، همه خدمات اجتماعی مثل 
امکان بهره بردن از سیستم بانکی کشور و... او را می گیریم.«

او همچنیــن گفت:»در حــال حاضر طرح ناظــر فعال بر 

بی حجابی در خودروها، مثل ســابق در دســتور کار است و 
مجدد برای بی حجابان پیامک ارسال می شود.«

در اعمال محدودیت بر زنان مجلس تنها نیســت، ســه روز 
پیش دولت نیز همراه با مجلس نسخه  جدیدی برای حجاب 
ارائه کرد. روز پنچ شنبه هفته گذشته وزیر ارشاد از تشکیل 

قرارگاه زیست عفیفانه خبر داد.
محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد در این مورد 
گفت: »شــخص رئیس جمهور و دولت معتقدند که مسأله 
حجاب یک مساله فرهنگی و اجتماعی است. این مساله جز 

راه فرهنگی و اجتماعی راه دیگری برای مدیریت ندارد.«
وزیر فرهنگ و ارشــاد دولت رئیسی گفت: »قرارگاه زیست 
عفیفانه در قالب یک کار جمعی فشــرده شکل گرفته است. 

ابعاد فعالیت آن به تدریج گسترده خواهد شد.«
طرح  های پرســروصدا مجلس و همچنیــن دولت در مورد 
اعمــال محدودیت بر زنان در حالی اســت که طولانی ترین 
اعتــراض و ناآرامی بعد از انقلاب که چندماه پیش در ایران 
اتفاق افتاد، با اعتراض به ســخت گیری های حجاب آغاز شد 
و بعد به مطالبات دیگر بســط داده شد. این اعتراضات که با 
مرگ مهســا امینی در قرارگاه گشت ارشاد آغاز شد به رغم 
فروکش کردن آن در پایتخت و بسیاری از شهرها، اما هنوز 

در برخی از شهرها مثل سیستان و بلوچستان ادامه دارد.
بســیاری تلاش مجلس بــرای اعمال محدودیت بیشــتر 
و جدیدتر بر زنان را ناشــی از لجاجــت عده ای در مجلس 
می دانند که می خواهند با ابزار قدرتی که در اختیار دارند و 
ملت با رای خود به آنان بخشیده است، این پیام را به جامعه 
منتقل کنند که مطالبه آنان به ویژه زنان برای آنان اهمیتی 
ندارد و گوش شنوایی برای شنیدن آن ندارند و به اصطلاح 

عامیانه مرغ آنان در هر شرایطی یک پا دارد.
بدیهی اســت اصرار مسئولان بر نشنیدن و ندیدن مطالبات 
مــردم، می تواند تبعات جبران ناپذیری هم برای ملت و هم 
حاکمیت به دنبال داشته باشــد و تجربه مشابه آن چه که 
در چندمــاه اخیر بر ایران اعم از مردم و حاکمیت گذشــت 

را تکرار کند.
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